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کمپین »عراقچی تنها نیست« و واکنش عراقچی نسبت به آن
» عراقچی تنها نیست«، این نام کمپینی است که چند روزی است در حمایت از عباس عراقچی و تیم مذاکره کننده هسته 

ای پا گرفته است. 
عباس عراقچی را می توان بعد از محمد جواد ظریف، مرد شــماره یک هســته ای نامید. عراقچی این روزها عصبانی 
اســت، چرا که در مقابل مخالفان برجام، بارها و بارها جواب داده اســت و حتی یک بار در جلسه کمیسیون ویژه برجام 
گفته بود:» حرف مرا بفهمید!« معاون حقوقی و سیاســی وزیر امور خارجه اما وقتی اوج عصبانیتش به اوج رســید که 
گفت:» اگر دوباره اهانت کنید جواب می دهم. این حرف هایی که شما می زنید نامردی است.چرا فقط دلواپس مسائل 

هســته ای هستید؟ روزانه به جای دو و نیم میلیون بشكه نفت فقط یك میلیون بشــكه نفت صادر می کنیم، یعنی روزانه صد میلیون دلار از جیب این 
مردم می رود، چرا نگران این حق مردم نیستید.«

حالا در حمایت از عراقچی، کسی که به تنهایی در کمیسیون ویژه بررسی برجام مقابل مخالفان پر و پا قرص توافق هسته ای جواب پس می دهد، کمپینی 
با عنوان» عراقچی تنها نیست« راه افتاده است و بیش از هزاران پست با این هشتگ در فضای مجازی نوشته شده است. یک نفر از نویسندگان این کمپین 
می گوید:» عراقچی و تیم هسته ای بیش از گذشته زیر فشار و تهمت و توهین و لج بازی و سیاسی کاری تندروها هستند.« آفتاب یزد هم نوشته است:» 
یادم می آید عراقچی جایی گفته بود: در روزهای مذاکرات، پیام های مردم زیر آن همه فشار داخلی و خارجی دلگرم مان می کرد.« عراقچی و تیم هسته ای 

را در این روزهای سخت دلگرم کنیم.« عباس عراقچی اما در واکنش به حمایت کاربران ضمن تشكر و قدرانی گفت:» از انتشار این هشتگ بپرهیزید.«

اژه ای پاسخگوی فرار خاوری باشد
شهریور چهار سال پیش بود که خبر کشف فساد اقتصادی بزرگی مردم و مسئولان را در بهت فرو برد، اختلاسی با رقمی حدود 
3000 میلیارد تومان از سوی یک شرکت و با همكاری چند بانک، از جمله بانک صادرات و بانک ملی. موضوعی که منجر به 
استعفای محمودرضا خاوری مدیرعامل بانكی ملی و به دنبال آن عزل محمد جهرمی از مدیرعاملی بانک صادرات ایران شد. 
اما جهرمی که به برکناری اش معترض بود، در بیانیه ای ناگفته هایی از این اختلاس را گفت و از فرار خاوری به کانادا و تلاش 
عوامل مرتبطش در بانک مرکزی و دولت برای رفع و رجوع این فرار که با کمک آن ها انجام شده، خبر داد. موضوعی که ابتدا از 
سوی مقامات تكذیب و در نهایت تایید شد. در این سال ها مقامات قضایی گفته اند ایران از طریق پلیس اینترپل درپی بازگرداندن 

خاوری است، اما بعد از گذشت چند سال هنوز خبری از مدیرعامل سابق بانک ملی نیست.  در کنار فرار خاوری موضوع دیری که مطرح بود ارتباط دفتر احمدی نژاد 
و ازجمله اسفندیار رحیم مشایی با این پرونده بود. موضوعی که بعد از اینكه روزنامه ایران در آن زمان جهرمی را به ارتباط داشتن با خسروی متهم کرد، با واکنش 
جهرمی مواجه شد که »جوانفكر به جای دادن آدرس غلط بهتر است مشایی را مجاب کند تا درباره جلساتش با مه آفرید توضیح دهد« و از وجود نام خواهرزاده 
مشایی در پرونده خبر داد.  حالا جهرمی بار دیگر و در مصاحبه ای که روزنامه اعتماد با او داشته به ابهامات موجود در پرونده درخصوص این دو مورد اشاره دارد. او 
در این مصاحبه صحت این موضوع را که دادگستری خوزستان می خواسته خاوری را دستگیر کند ولی با یك سفارشی این اتفاق نمی افتد، تایید می کند ولی می 
گوید چرایی آن را باید از اژه ای پرسید. جهرمی درخصوص ریاست خاوری بر بانک ملی نیز انگشت اتهامش را به سوی سیستم اطلاعاتی نشانه می رود و می گوید: 

»این را باید از وزیر اطلاعات اول آقای احمدی نژاد ]محسنی اژه ای[ پرسید که خاوری را تایید کردند«.

  بابک زنجانی 
 بخشی از یک جریان 

کثیف دلالی است
مشاورعالی رئیس جمهور و دبیر شورایعالی مناطق 
آزاد گفت: بعــد از رفع تحریم ها ســال ها طول می 
کشد دانه دانه شبكه های دلالی را کشف و جراحی 
کنیم و از داخل سیســتم کشور بیرون بكشیم. اکبر 
ترکان در مصاحبه ای با سایت جماران درخصوص 
شرایط پســاتحریم و ســرمایه گذاری های خارجی 

سخن گفت.
تحریم ها شبكه کثیف دلالی را بار دیگر راه انداخت

ترکان در مورد آثار واقعی رفــع تحریم ها در اقتصاد 
ایران گفت که مسلم است وقتی تحریم های بانكی 
اعمال می شــود، ما نفت خود را می فروشــیم، اما 
دسترسی به پول آن آسان نیست و گاهی اوقات جابه 
جایی پول در دنیــا هزینه زیادی را برای ما دارد. وی 
با بیان اینكه سال ها کوشش شــد که نظام تجارت 
خارجی ایران از فساد دلالی پاک شود، تصریح کرد: 
وقتی تحریم ها تصویب و اجرایی شــد همه دعوت 
کردند تا این شــبكه ها دوباره دایر شــود؛ زیرا برای 
فروش نفــت و تحصیل درآمدها بایــد دلال ها می 
آمدند و لذا کثیف تریــن و آلوده ترین جریان تجاری 
به خاطر وجود دلال ها در اقتصاد ایران تقویت شد.

بابک زنجانی بخشی از یک جریان است
ترکان در توضیح درخصوص این دلالان و اینكه آیا 
دلالان خارجی هم در این عرصه حضور داشته اند یا 
خیر گفت: بابک زنجانی یک آدم نیست، یک جریان 
است. مگر به قول آقای زنگنه ممكن است میلیاردها 
دلار نفت خام را تحویل یــک آدم یک لا قبا بدهند؟ 
این یک زنجیره ای است که از داخل کشور ما شروع 
می شــود و تا خارج امتداد مــی یاید وی تصریح کرد 
کــه دســتگاههای اطلاعاتی امنیتی ما بیشــترین 
کوشــش خود را می کنند تا مبادا آن زنجیره ای که 
بابک زنجانی به آن وصل است، او را در زندان بزند. 
زیرا ما یک نقطه از ایــن زنجیره را داریم و اگر آن ها 
این یک نقطه را بزنند همه زنجیره از دست می رود و 
باعث می شود دیگر به جایی دسترسی نداشته باشیم 

و پولمان گم و گور شود.

شبکه های دلالی تمام سیستم کشور را 
نجس کرده اند

ترکان با بیان اینكه جریان بین المللی دلالی آسیب 
های بســیار بزرگی به اقتصاد ایــران زد تاکید کرد: 
حتی بعد از رفع تحریم ها  ســال ها طول می کشــد 
دانه دانه شبكه های دلالی را کشف و جراحی کنیم 
و از داخل سیســتم کشور بیرون بكشــیم؛ زیرا این 
شبكه ها در تمام سیستم کشور نفوذ کرده و همه جا 

را نجس کرده اند.

هیچ کس در دولت به دنبال آوردن مک 
دونالد نیست

وی در پاسخ به ســوال دیگری در خصوص ادعای 
برخی جریان ها که مــی گویند نتیجه رفع تحریم ها 
آوردن مک دونالد به ایران بوده است، تصریح کرد: 
هرکسی دنبال مک دونالد است، معنایش این است 
که دنبال خدمت به اقتصاد کشــور نیست. به گفته 
ترکان هیچ کس در دولت نیست که چنین تلقی از رفع 
تحریم ها داشته باشد و کسانی که این را می گویند، 

مک دونالد در ذهن آن هاست.

بهرئیسجمهورووزیرارشادتذکرمحرمانهدادهایم
حمایتمان از احمدی نژاد اشتباه بود

کمتــر مصاحبه می کند و حرف مــی زند، به قول خــودش:» روحانیت در امور 
سیاســی و اقتصادی نباید دخالت کند« و به همین دلیل همواره شاگردانش را 
به »رسانه ای نكردن« تشویق می کند. در کارنامه سیاسی اش اما سمت های 
مهمی دارد، از قضاوت با ریاست دیوان عالی کشور و دست آخر هم ریاست حوزه 
علمیه قم. آیــت الله مرتضی مقتدایی در مصاحبــه ای، حرف های مهمی زده 
است. وی ادعا می کند به رئیس جمهور پیشین و فعلی نامه های زده و تذکراتی 
داده اســت، اما بنای رســانه ای کردن ندارد. مقتدایی در این مورد می گوید:» 
اگرچه رئیس جمهور پیشین به تذکرات مراجع توجهی نمی کرد اما به حمدالله 
رئیس جمهور فعلی گفت که تابع اصلاحات و مسائلی است که از روی دلسوزی 

و نصیحت بیان می شود.«

علمای قم از عملکرد روحانی راضی اند
رئیس حوزه علمیــه قم در خصوص عملكرد دولت آقــای روحانی بیان کرد:» 
الحمدلله رئیس جمهور فعلی در ســخنانی در مدرســه فیضیه قم گفت که تابع 
اصلاحات و مسائلی هســتیم که از روی دلسوزی و نصیحت بیان می شود و از 
آن تبعیــت می کنیم. اما روحانیت نه در دولت قبــل و نه در دولت کنونی، برای 
تذکراتش سر و صدا به راه نیانداخته است. در برخی موارد ایرادهایی به کار وزیر 
فرهنگ و ارشــاد وارد است که تذکر هم به او داده شــده است. در وزارت ارشاد 
کسانی نظرات خاص خودشــان را پیاده می کنند. فكر می کنم این آقای وزیر 

}علی جنتی{ هم زورش نرسیده است.«

رابطه دولت یازدهم و جامعه روحانیت چگونه است؟
 تعامل حوزه علمیه قم و حســن روحانی در حد معقولی است، اشاره مقتدایی 
به همین تعاملات اســت. حســن روحانی بعد از انتخابات 92 و پیروزی اش، 
دیدار با مراجع تقلید قم را اولین برنامه پساانتخاباتی اش قرار داد تا ارادت خود 
را مستقیما خدمتشان برســاند. اما تعامل حوزه و دولت یازدهم، تنها محدود 
به ریاســت جمهور نبــود، محمد جواد ظریــف بعد از مذاکرات ژنــو به دیدار 
آن ها رفت و مختصری از گزارشــات را به سمع آن ها رســاند. بعد از ظریف، 
نوبت معاون اول رییس جمهور بود که به خدمت علمای قم برســد. اســحاق 
جهانگیری در دیدار با چند مرجع تقلید، از مشكلات کشور سخن گفت و نظر 
آن ها را جویا شد. یک بار هم علما و مراجع عظام قم در دیدار مشاور فرهنگی 
رییس جمهوری، تاکید کردند که رابطه خوب دولت و حوزه های علمیه حفظ 

و تقویت شود. حسام الدین آشــنا در این خصوص گفته بود:» در همه برنامه 
هــای فرهنگی دولت، دغدغه های دینی و ارزش های اســلامی مورد توجه 
مراجع عظام تقلید و علمای حوزه های علمیه مد نظر بوده است و هیچ یک از 
مسوولان فرهنگی به این مسایل بی توجه نبوده و نیستند. رابطه دولت و حوزه 
علمیه خوشبختانه خوب است. این آمادگی در مجموعه دولت وجود دارد که 
از دیدگاه ها و نظرات مراجــع عظام تقلید و علما و فضلای حوزه علمیه قم در 
هرچه بهتر شــدن مسائل فرهنگی و دینی جامعه اســتفاده شود.« این اولین 
باری نیست که رئیس حوزه علمیه قم راجع به عملكرد دولت یازدهم صحبت 
می کند، یک بار هم در دی ماه ســال گذشــته بیان کرده بود که رهبر معظم 
انقلاب از جامعه روحانیت خواسته که وزرای دولت یازدهم را احضار کنند و از 
آن ها سوال بپرســند. با این حال اگر به کارنامه دولت یازدهم در زمینه تعامل 
با حوزه و جامعه روحانیت نیم نگاهی بیندازیم، متوجه می شــویم همواره دو 
طرف ســعی بر مدارا و در عین حال تعامل ســازنده با طرف مقابل داشتند. در 
ادامه می خوانیم که آیت الله مقتدایی تذکر به وزیر ارشاد را مدعی شده است، 
در همین راستا دی ماه سال گذشته رییس دبیر خانه مجلس خبرگان صراحتا 
با انتقاد از علی جنتی، وزیر فرهنگ و ارشاد خواسته بود به معاونت هنری این 

وزارتخانه بگوید» در اسلام موسیقی حرام است.«  

به رئیس جمهور و وزیر ارشاد نامه محرمانه زده ایم، اما رسانه 
ای نمی کنیم

 مرتضی مقتدایی در بخش دیگری از حرف هایش به نامه محرمانه به مسئولان 
نظام اشاره و بیان کرد:» در امور متعددی به صداو سیما به دلیل فیلم ها، برنامه 
ها یا موضع گیری هایش تذکراتی داده ایم. حتی رئیس سازمان صداوسیما را 
به جامعه مدرسین و یا جاهای دیگر احضار کرده و تذکراتی داده ایم. در مواردی 
هم که گفته انــد قانون نداریم، ما ماده واحده ای تنظیم کرده و جهت تصویب 
به شــورای عالی انقلاب فرهنگی داده ایم تا قانونا بتواننــد به تذکرات جامعه 
مدرسین حوزه علمیه قم، توجه کرده و اقداماتشان قانونی باشد. به وزارت ارشاد 
هم تذکراتی داده ایــم و مواردی بوده که به وزیر و یا حتــی رئیس جمهور نامه 
محرمانه نوشته ایم. ایشان حتی در مورد تذکرات دو سه نفر از اعضای جامعه 
مدرسین که خدمتشان رســیده و نظرات اصلاحی و اسلامی جامعه مدرسین 
را ارائه داده اند، دســتوراتی را جهت اجرا ابلاغ کرده اند.« وقتی از رئیس حوزه 
علمیه در مــورد محتوای این نامه ها پرســیدند، با تاکید بر اینكــه این نامه ها 

محرمانه است، پاسخ داد:» ما بنای رسانه ای و علنی کردن این کارها را نداریم. 
آن افرادی هم که خدمت رئیس جمهور رسیده اند را نمی خواهیم به رسانه ها 
معرفی کنیم. در گذشــته هم بوده است. گاهی علنی شدن این تذکرات منجر 
به تضعیف دستگاه و مسئولین می شــود. هدف روحانیت اصلاح امور است. 
اگر روشی را که ما صلاح نمی دانیم، ادامه یابد، خلاف شان حكومت اسلامی 
و جمهوری اسلامی است. از همین رو تذکراتی ارائه می دهیم که معمولا مورد 
توجه قرار می گیرد و ما به هدفمان می رسیم. سر و صدا کردن درباره تذکرات 
روحانیت به رئیس جمهور منجر به تضعیف وی می شود.« همانطور که پیشتر 
ذکر شد، رئیس حوزه علمیه معتقد است که زور جنتی نمی رسد، اما علی جنتی 
چند روز پیش گفته بود:» تحت فشــار نمایندگان مجلس و رســانه ها تصمیم 
نمی گیرم، اما اســت که به معذورات قانونی و اجتماعی و دیدگاه فقهی مراجع 

توجه خواهم داشت.«

حمایتمان از احمدی نژاد اشتباه بود
وی در ادامه، با اشاره به سرپیچی های احمدی نژاد از تذکرات حوزه علمیه قم 
اظهار داشــت:» آن زمان مراجع بزرگوار به دولت تذکراتی می دادند ولی آقای 
احمدی نژاد در سخنرانی  رســمی اش می گفت آقایان برای خودشان کار می 
کنند و ما برای خودمــان کار می کنیم، این یعنی چه؟ یعنی ایشــان حرف ما را 
قبول نداشتند. آقایان مراجع هم وقتی دیدند که به نصایحشان توجه نمی شود 
و تاثیر ندارد، اظهاراتشــان را علنــی نكردند که بگویند این دولت به حرفشــان 
گوش نمی دهد. چون رئیس دولــت وقت مدام می گفت ما خودمان می دانیم 

که چه می کنیم.«
مرتضی مقتدایی با بیان اینكه جامعه روحانیت به اشتباه از احمدی نژاد حمایت 
کرد، گفت:»  مایت برخی اعضای جامعه مدرســین حــوزه علمیه قم از رئیس 
جمهور قبلی بر اساس آن چیزی بود که آن موقع از او می دیدند و آن آقا ابراز می 
کرد. اما در عمل خلافش ثابت شــد و مشخص شــد که اظهارات وی، صوری 
بوده است و در مقام عمل به ســخنانش پایبند نبود. از این رو همان کسانی که 
آن موقع از وی حمایت می کردند، از نظرشــان برگشــتند که نشانه صداقت آن 
عزیزان اســت ، نگفتند چون قبلا از او حمایت کرده ایم، بــاز هم از او حمایت 
خواهیم کــرد. حتی این تغییر نظرشــان را در برخی جاهها علنــا اعلام کردند. 
کسانی که نظرشان در مورد وی برگشته، نمی گویند که »حرف مرد یكی  است« 

و دیگر از او حمایت نكردند.«

پیگیری روزواکنش روز

ایران برای مساعدت درمانی به مجروحان مسجدالحرام آماده است
بر اثر طوفان و باران شــدید در منطقه مكه در روز گذشته، یک جرثقیل به داخل مسجدالحرام سقوط کردو باعث جراحت و کشته شدن نزدیک به 200 زائر شد. رئیس جمهور با انتشار بیانیه ای، ضمن 

همدردی با خانواده های آسیب دیدگان حادثه مكه مكرمه، آن را موجب تألم خاطر امت اسلامی دانست. در پی این حادثه، حسن روحانی گفت: 
بسم الله الرحمن الرحیم

لْعَالَمِینَ  /   جان باختن و جراحت تعدادی از حجاج بیت الله الحرام از جمله تعدادی از حجاج عزیز ایرانی در حادثه مكه مكرمه موجب تأســف و تألم  ةَ مُبَارَکًا وَهُدًی لِّ ذِی بِبَكَّ اسِ لَلَّ لَ بَیْتٍ وُضِعَ لِلنَّ إِنَّ أَوَّ
اینجانب گردید. در این ایام که مصادف با موسم حج ابراهیمی است و انظار و قلوب مسلمانان بیش از پیش معطوف به سرزمین وحی است؛ بی شک این حادثه دلخراش موجب تألم خاطر امت اسلامی 
گردیده اســت. اینجانب ضمن همدردی با خانواده های آســیب دیدگان، طلب مغفرت برای جان باختگان، آرزوی سلامتی و شفای عاجل برای مجروحان و اعلام آمادگی جمهوری اسلامی ایران 

برای مساعدتهای درمانی، برای عموم حجاج از جمله حجاج عزیز کشورمان حج مقبول و سعی مشكور توأم با امنیت و صحت مسألت دارم. 

سیاسی


